
وقتي پاي مرگ و زندگي در ميان باش�د، پاي 
سودهاي كلان و جابه جايي مبالغ نجومي و رانت 
و انحصارگرايي هم به ميان مي آيد. اين همان 
اتفاقي است كه در حوزه دارو و درمان در حال 
رخ دادن است و بنا به تصريح فرامرز اختراعي، 
رئيس هيئت مديره سنديكاي توليدكنندگان 
مواد دارويي در نظام دارويي كش�ور، در بحث 
واردات و توليد، انحص�ار مفصلي وجود دارد؛ 
انحص�اري كه ب�ه ب�اور برخي كارشناس�ان و 
نمايندگان مجل�س با رانت اطلاعاتي ش�كل 
مي گي�رد. گويا اس�ناد اي�ن انحصارگرايي ها، 
 آمارهاي متناق�ض، قيمت گذاري هاي عجيب 
و غريب داروها و فرار هاي گمركي هم موجود 
است و با وجود لغو نشست ديده بان شفافيت 
و عدال�ت درب�اره تخلف�ات س�ازمان غ�ذا و 
دارو يكي از اعض�اي اين س�ازمان مردم نهاد 
مي گويد: به زودي جوابيه هايي را كه س�ازمان 
غذا و دارو به س�ؤالات ما داده اس�ت، منتشر 
خواهيم كرد تا مردم قض�اوت كنند كه آيا اين 
جواب ها منطق�ي و قابل قبول اس�ت يا خير. 
10 روز پيش بود كه بنا شد نشستي خبري از سوي 
ديده بان شفافيت و عدالت با موضوع سوء جريانات 
در حوزه دارو برگزار شود. ساعتي مانده به برگزاري 
اما با اطلاعيه روابط عمومي اين سازمان نشست 
خبري مذك��ور لغو ش��د. در اي��ن اطلاعيه آمده 
بود » دو طرف توافق داش��تند اگ��ر تفاهم كامل 
صورت نگرفت، حق ديده ب��ان براي انجام وظيفه 
شفافيت سازي مورد احترام باشد.« حالا اما ظاهراً 
تفاهم موردنظر برقرار نشده است؛  اين را مي توان از 
اظهارات دورودي، عضو سازمان مردم نهاد ديده بان 
شفافيت و عدالت درباره تناقضات رفتاري سازمان 
غذا و دارو متوجه شد. در عين حال محمد امين 
نعيمي فرد، عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان 
مجلس با تأكيد بر وجود رانت اطلاعاتي در انحصار 
واردات دارو معتقد است: براي جلوگيري از انحصار 
واردات دارو شوراي رقابت بايد قوانين ضد انحصار 

را تدوين كند. 
  ارجحيت 5 درصد داروخانه ها

آن طور كه دكتر دورودي، متخصص داروسازي 
هسته اي عضو سازمان مردم نهاد ديده بان شفافيت 
و عدالت مي گويد. طبق اسنادي كه در دست اين 
سازمان اس��ت، گردش مالي ۳00داروخانه كه ۵ 
درصد كل داروخانه هاي كشور را تشكيل مي دهند 
برابر است با گردش مالي بقيه داروخانه هاي كشور. 
در ش��هر تهران نيز گردش مالي 1۴ داروخانه با 
گردش مالي 2ه��زار داروخانه ديگر برابر اس��ت. 
اين در حالي است كه شركت هاي توليدكننده يا 
واردكننده، دارو را در اختيار ش��ركت هاي پخش 
قرار مي دهند و از طريق آنها به داروخانه و به دست 
مردم داده مي شود، پس در چنين شرايطي با يك 
ن��وع بي عدالتي در واحد پخش روبه رو هس��تيم. 
دورودي تأكيد مي كند: نكته مهم اين اس��ت كه 
اين داروها كاناليزه ش��ده از س��وي برخي مراكز 

خاص به اين 1۴ داروخانه مي آيند. 
  اختلاف 10 برابري در آمارنامه دارويي 

عضو كارگروه دارويي ديده بان شفافيت و عدالت 
مي گويد: در سال ۹2 به دليل افزايش قيمت ارز 
مرجع از ه��زار و 226 به 2 ه��زار و ۵00 تومان، 
مجلس ش��وراي اس��لامي براي كاهش فشار بار 
مالي به مردم، هزار و 800 ميليارد تومان بودجه 
تخصي��ص داد. اين مبلغ علاوه ب��ر ۴80 ميليارد 
توم��ان يارانه دارويي اس��ت كه هر س��اله به اين 
سازمان پرداخت مي شد كه با هدفمندي به سمت 
شركت هاي خاص هدايت مي شد. مثلًا داروهاي 
انوكساپالين در جهت حمايت از يك شركت خاص 
ارائه شد و پس از مدتي با اعتراضات نسبت به اين 

موضوع بلافاصله اين دارو از ليست حذف شد. 
بنا به تأكيد دورودي همچنين بر اساس قانوني كه 
در سال2012 در كنگره امريكا تصويب شد، تمام 
شركت هايي كه با ايران روابط تجاري دارند بايد 
هرساله گزارش مالي خود را به خزانه داري امريكا 
ارائه كنند. شركت ساونتي اونتيس در سال201۴ 
اعلام مي كند كه مبلغ كل فروشش 11/6 ميليون 
يورو بوده كه تبديل آن به نرخ ارز آن زمان حدود 
۴8ميلي��ارد تومان مي ش��ود، البت��ه بايد حدود 

۵0درصد س��ود حاش��يه اي هم براي آن در نظر 
گرفت، اما آمارنامه دارويي منتش��ر شده توسط 
س��ازمان غذا و دارو حدود۴80 ميلي��ارد تومان 
اعلام شده است.  وي مي افزايد: با نگاهي به سايت 
www. zauba. com ك��ه متعل��ق به گمرك 
كش��ور هند اس��ت مي توان اين واردات را چك 
كرد. در اين س��ايت هر فرد با ساخت يك اكانت 
ساده مي تواند به ليس��ت داروها و قيمت گذاري 
آنها و چگونگي واردات آنها از كشور هند به ايران 
دسترس��ي پيدا كند. چند نمون��ه از داروها را كه 
مورد بررس��ي قرار داديم، متوجه قيمت گذاري 
نامناس��ب آنها ش��ديم؛ به عنوان مثال دارويي با 
نام تج��اري هلكورون ك��ه از هند وارد مي ش��ود 
18۳ روپيه است. با تبديل آن به تومان و در نظر 
گرفتن س��ود حاش��يه اي آن حداكثر قيمت آن 
۳ميليون و2۷6هزار تومان اس��ت  ولي در ليست 
تفاهمنامه اي قيمت ۴ميليون و ۴00هزار تومان در 
نظر گرفته شده است. بر اين اساس سازمان دارو و 
غذا بايد اعلام كند ملاك قيمت گذاري اين داروها 
به چه ترتيب بوده است.  دورودي تأكيد مي كند: 
اگر دارو با نظارت درس��ت مديريت ش��ود، هيچ 
تفاوت قابل توجهي ميان بخش دولتي و خصوصي 

نيست. در واقع تنها خدمات بخش سلامت است 
كه در بخ��ش دولتي و بخش خصوص��ي تفاوت 
قيمتي ندارد. به همين دليل بيمار چه به داروخانه 
دولتي مراجعه كن��د و چ��ه داروخانه خصوصي 

تفاوت قيمتي بين داروهايش نيست. 
  انحصارهاي ناشي از رانت اطلاعاتي 

انحصار واردات داروه��اي گرانقيمت هم موضوع 
ديگري اس��ت كه پي��ش از اين از س��وي فرامرز 
اختراع��ي، رئي��س هيئ��ت مديره س��نديكاي 
توليدكنندگان م��واد دارويي مطرح ش��ده بود. 
وي در يك برنامه تلويزيوني و در حضور رس��ول 
ديناروند گفت: ۷0 درصد بازار داروهاي وارداتي 
در انحص��ار دو ش��ركت واردكننده اس��ت. كه از 
قضا همسر رئيس س��ازمان غذا و دارو هم يكي از 
سهامداران اين شركت هاست. هر چند ديناروند 
در پاس��خ به اين اتهامات  سياست واردات موازي 
را در راس��تاي كاهش قيمت ها دانست و  درباره 
شركت همسرش هم ضمن تأكيد بر سهامدار جزء 
بودن وي گفت: اين شركت بعد از سال ها تحقيق 
فقط يك محصول نانوتكنولوژي توليد كرده است.  
دورودي ام��ا در خصوص انحصار چند ش��ركت 
دارويي مي گويد: ايران جزو سازمان تجارت جهاني 
نبوده و هيچ وقت هيچ مولكول دارويي جديدي را 
كشف نكرده؛ بلكه فقط مي تواند آن را فرموله كند 
و عملًا پتنت و انحصار براي ش��ركت هاي ايراني 

وجود ندارد. 
اميني فرد، عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان 
مجلس هم با بيان اينكه انحص��ار در واردات دارو 
به احتمال بسيار وجود دارد، تصريح مي كند: البته 
يك كمپاني خارجي اگر ي��ك نماينده انحصاري 
در كش��ور ايجاد كند ب��ه هيچ عن��وان قابل نهي 
نيست، اما بايد در مفهوم عام تر شرايط را به نحوي 
س��اماندهي كرد كه افراد ديگر هم توان رقابت با 
نماينده انحصاري را داشته باشند؛ يا اينكه قوانين 
به گونه اي در نظرگرفته ش��ود كه ام��كان رانت 
اطلاعاتي نزديك به صفر ش��ود؛ زيرا بس��ياري از 

انحصارات ناشي از رانت اطلاعاتي است. 
اميني فرد با تأكيد براينكه تجهيزات، مناقصه ها 
و مزايده ها بايد درس��امانه ملي ساماندهي شود، 
مي گويد: بنابراين رانت اطلاعاتي قابل نفي نيست، 
ضمن اينكه تا زماني كه سامانه ملي درسازمان هاي 
مختلف عملكرد قابل قبولي نداش��ته باشد؛ رانت 

اطلاعاتي نيز وجود دارد. 
  مردم قضاوت كنند

فرار گمركي آن هم در سطح كلان موضوع ديگري 
است كه عضو كارگروه دارويي ديده بان شفافيت 
و عدالت با اش��اره به آن تصريح مي كند: به زودي 
اس��ناد اين موضوعات را منتشر و در اختيار افكار 
عمومي خواهيم گذاش��ت و همچني��ن به زودي 
جوابيه هايي را كه س��ازمان دارو و غذا به سؤالات 
ما داده است، منتشر خواهيم كرد تا مردم قضاوت 
كنند، آيا اين جواب ها منطقي و قابل قبول است 

يا خير. 
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مشكلات حاد انضباط شهري به اوج رسيد

نبض گردش مالي دارو در دست 5 درصد داروخانه هاي كشور

2/5 ميليون خانه خالي در كشور در مقابل خداحافظي طبقه متوسط جامعه با آرزوي خانه دار شدن

پشتگرمي انحصارگرايان دارويي به رانت اطلاعاتي

زندگي كردن 33 درصد مردم جامعه ايران زير 
خط فقر در كنار آمار اسفناك فاصله درآمدي 
دهك هاي اول تا دهم، در حالي اس�ت كه 2/5 
ميلي�ون خان�ه خالي در كش�ور وج�ود دارد.
طبق برخي گزارش ها ۳۳ درصد جامعه ايران زير 
خطر فقر زندگي مي كنند، گزارش تكميلي مركز 
آمار ايران ه��م نقل مي كند حداق��ل 0/۴ درصد 
از جمعيت ايران در كپر و چادر به س��ر مي برند. 
در گزارش ها نوش��ته ش��ده اس��ت خانواده هاي 
طبقه متوس��ط براي خري��د خانه باي��د حداقل 
يك سوم درآمد ماهانه ش��ان را به مدت ۹6 سال 
پس انداز كنند، در حالي ك��ه آرزوي خريد خانه 
در كشورهاي توس��عه يافته با پس انداز 1۴ساله 
يك س��وم درآمد بالاخره رنگ واقعيت مي گيرد. 
تأكيد بر خداحافظي طبقه متوسط جامعه براي 
خانه دار شدن در حالي است كه مطابق آمارهاي 
جديد ميزان خانه ه��اي خالي از س��كنه به 2/۵ 
ميليون در كشور رسيده است. معضلي كه افزايش 
آن به دليل تعلل در اج��راي قوانين همچون اخذ 
ماليات از مسكن هاي خالي هر روز بيشتر از قبل 
به بي انضباطي شهري و فاجعه اختلاف طبقاتي 

دامن مي زند. 
قديمي تر ها شايد بهتر بدانند كه روزگاري اگر از 
هر نقطه پايتخت سر مي چرخاندند شاهد ديدن 
طبيعت زيباي كوهپايه بودند، اما امروز براي 
ديدن نقطه اي از آسمان در لابه لاي برج هاي 
بلند كنار هم و در قامت هاي مشابه بايد تلاش 
كرد. تا چند س��ال پيش، در غربي ترين نقاط 
تهران و نزديك به اتوبان هاي خارج از ش��هر، 
تنها بيابان هاي خش��ك قرار داشتند، اما حالا 
تلاش شده تا با بلندمرتبه س��ازي هاي انبوه، 
به اصطلاح چهره اي ش��هري و م��درن به آن 

داده شود. 
عكس اين قضيه با تفاوت بيشتري در قسمت هاي 
جنوبي شهر قابل مشاهده است، چنانچه با گذري 
كوتاه در برخي مناطق شهر تهران گويي به كشور 
ديگري وارد شده ايم. در زير سايه همين برج هاي 

بلند هستند كساني كه در اتاق هاي كوچك چند 
متري و حتي چادر زندگي مي كنند. 

ص��رف هزين��ه س��اخت خانه ه��اي لوك��س و 
سرمايه گذاري در اين حوزه ها، باعث شد تا غفلت 
از مسكن طبقه متوسط و ضعيف شده آنها را هر 
روز بيشتر از قبل به حاشيه سوق دهد؛ پروژه هايي 
چون مسكن مهر هم تلاشي ش��عاري در همين 
راستا و براي خانه دار كردن همه اقشار جامعه بود 
كه در بيابان ها اجرا شد و در نهايت نصيبي براي 
قشر متوسط به دنبال نداشت. چه بسا كه در سايه 
بي توجهي دولت يازدهم ظلم بيش��تري به قشر 
ضعيف در اينباره صورت گرف��ت و با وعده هايي 
چون مسكن اجتماعي كه همچنان خبري از آن 
نيست، دلخوشي هاي واهي و بي سرانجام فزوني 
يافت، اما كم كم برخي جوانان و خانواده ها به اين 
نتيجه رسيدند بايد با خانه دار شدن خداحافظي 
كنند و تمركز در اينباره نتيجه اي به دنبال ندارد. 
آنچه ديروز در نا اميدي براي برخي طبقات جامعه 
رخ داد، ام��روز در آمارها رن��گ واقعيت و علني 

شدن گرفت. 

 33 درصد زي�ر خط فق�ر و 6 ميليون در 
وضعيت مالي براي خريد ويلا

بر اس��اس مطلبي كه در س��ايت ات��اق بازرگاني 
تهران منتشر ش��ده اس��ت، گزارش وزارت راه و 
شهرسازي نشان مي    دهد ۳۳ درصد جامعه ايران 
زير خط فقر زندگ��ي مي كنن��د. همين گزارش 
تأكيد دارد خانواده هاي طبقه متوسط براي خريد 
خانه بايد حداقل يك س��وم درآمد ماهانه شان را 
به مدت ۹6 س��ال پس انداز كنن��د. آرزوي خريد 
خانه در كشورهاي توسعه يافته با پس انداز 1۴ساله 

يك سوم درآمد رنگ واقعيت مي گيرد. 
همچنين گزارش تكميلي مركز آم��ار ايران هم 
نقل مي كند حداقل 0/۴ درصد از جمعيت ايران 
در كپر و چادر زندگي مي كنند. در مقابل 6 ميليون 
نفر از مردم ايران در وضعي��ت مالي اي قرار دارند 
كه مي توانند ويلاي ش��خصي در اختيار داش��ته 
باشند. بر اس��اس گزارش اتاق تهران، در صورتي 
كه گزارش هاي مركز آمار مبناي تحليل وضعيت 
اقتصادي ايران باش��د، ۴0 ميليون تومان فاصله 
درآمدي ميان دهك اول و دهم كشور وجود دارد. 

2/۵  ميليون خانه خالي و بدون استفاده در كشور 
اعلام اي��ن آمار در حالي اس��ت كه به بر اس��اس 
آمارهاي نفوس مسكن، حدود 2/۵ ميليون واحد 
مازاد نياز يا بدون اس��تفاده در كشور وجود دارد. 
همچنين اگر تا سال ۹0 در كشور بر اساس آمارها 
حدود ۵ ميليون مستأجر وجود داشت، اين تعداد 
از س��ال ۹0 تا ۹۵ بيش از 2 ميليون افزايش پيدا 
كرد و اكنون بيش از ۷ ميليون مستأجر در كشور 
وجود دارد.  فارغ از تهديد اين مسئله در حوزه بازار 
مسكن و البته بي سرانجام ماندن قانون اخذ ماليات 
از خانه هاي خالي، عمق اين اختلاف و آمار و ارقام 
وقتي دردناك است كه شرايط اقتصادي و خلأ هاي 
قانوني باعث تشديد اجاره نشيني و حتي بي سرپناه 
بودن برخي افراد جامعه شده است، اما در مقابل 
مازاد مسكن هاي خالي براي قشر خاصي از جامعه 

به دليل بي نيازي مادي روبه افزايش است. 
به گفته مشاوران املاك رشد بي ضابطه اجاره بها، 
مس��تأجران را مس��تأصل و بي پناه كرده است. 
چنانچ��ه پورابراهيمي يكي از مش��اوران املاك 
منطقه 6 مي گويد: طي س��ال ها فعاليت در دفاتر 
مش��اور املاك به اندازه امس��ال مس��تأجران را 
مستأصل نديده بوديم و متأسفانه جز شرمندگي 
هيچ اقدامي هم براي آنها نمي توانيم انجام دهيم. 
به قول معروف و به مصداق اين سخن كه »مرا به 
خير تو اميد نيست«، بايد گفت نه اميدي به جديت 
دولت در اتمام پروژه هاي مسكن مهر وجود دارد و 
نه گويي وقت سر دادن شعارهايي چون اقدام براي 
ساخت مسكن اجتماعي رسيده است. تنها براي 
آن عده از افراد جامعه كه شايد احساس مسئوليت 
شرعي در قبال اين حجم از خانه هاي خالي داشته 
باشند، حديثي قابل تأمل از امام صادق )ع( را در 
اين زمينه نقل مي كنيم كه مي فرمايند: »كسي كه 
خانه اي داشته باشد و مؤمني محتاج سكونت در 
آن باشد و او نگذارد، خداوند عزوجل مي فرمايد: 
فرشتگانم! بنده ام به بنده ديگرم در مورد سكونت 
در دنيا بخل ورزيد، به عزتم س��وگند هيچ گاه در 

بهشتم ساكن نخواهد شد.«

ولايتي: وزارت علوم رشته  محل هاي دانشگاه 
آزاد را تأييد نكند ، مطابق دستور مجلس 

عملياتي مي شود
رئيس هيئ�ت مؤس�س دانش�گاه آزاد گف�ت: اگ�ر وزارت علوم 
رش�ته محل هاي دانش�گاه آزاد را تأيي�د نكن�د، طب�ق قان�ون 
مجل�س اي�ن خواس�ته دانش�گاه آزاد عمليات�ي خواه�د ش�د. 
علي اكبر ولايتي در حاش��يه نشس��ت مسئولان بس��يج دانشجويي 
واحدهاي دانش��گاه آزاد در جمع خبرنگاران گفت: وزارت علوم هزار و 
۵00 رشته محل را تأييد كرد مابقي را اگر تأييد نكرد طبق قانون مجلس 

اين خواسته دانشگاه آزاد عملياتي خواهد شد. 
وي گفت: قانوني كه در سال 6۷ در مجلس تصويب شده است، مطمئن 
هستيم كه بار ديگر مورد تأييد قرار مي گيرد و دانشگاه آزاد به توسعه 

خود مي پردازد. 
ولايتي خاطرنش��ان كرد: ما تابع قوانين مجلس هس��تيم. قانوني كه 
توسط مجلس تصويب شده اس��ت، رش��ته محل هاي اين دانشگاه را 

قانوني مي داند. 
ولايتي همچنين در رابطه با آزادي موصل گفت: پيروزي كشور عراق 
در موصل را پيروزي خود مي دانيم؛ چراكه ايران و كشور عراق همسايه 
هستند و مشتركات متعددي ميان اين دو ملت وجود دارد. اين دو ملت 
به دليل مشتركات متعدد به يكديگر متصل شده اند و سرنوشت آنها به 

يكديگر پيوند خورده است. 
وي افزود: جمهوري اسلامي ايران از زماني كه انقلاب مردم عراق پيروز 
شد، از هيچ كمكي به اين كش��ور دريغ نكرده است. بسيار خوشحال 
هستيم؛ چراكه امريكايي ها و غربي ها پيش بيني كردند كه آزادي موصل 
سال ها به طول انجامد، اما به همت مردم، دولت و ارتش عراق موصل 
آزاد شد.  وي گفت: اميدواريم مردم عراق كه تا اين ميزان براي آزادي 
موصل فداكاري كرده اند بتوانند كش��ور خود را به پيش ببرند. كشور 
عراق شايستگي دارد تا به عنوان يكي از كشورهاي مسلمان در خدمت 

آرمان هاي اسلامي باشد. 

 در واكنش به فوت بيمار مبتلا به »اي  بي«
 به دليل عدم پذيرش در بيمارستان

 وزير بهداشت : قرار نيست
 درباره همه  مرگ  و ميرها توضيح دهيم !

وزير بهداشت در واكنش به فوت بيمار مبتلا به »اي بي« گفت: اكنون 
يكي از بيماران فوت و ادعا شده كه مورد پذيرش قرار نگرفته است، 
اگر واقعاً اين اتفاق افتاده، قانون وجود دارد و حتماً بايد ش�كايت 
كنند؛ بنا نيس�ت ما در خصوص تمام مرگ و ميرها توضيح دهيم !

سيدحس��ن هاش��مي در حاش��يه هماي��ش معاونين غ��ذا و داروي 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي كش��ور با حضور در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سؤالي درباره خبري مبني بر فوت يك بيمار مبتلا به بيماري 
»اي  بي« كه گفته مي ش��د در بيمارس��تان مورد پذيرش قرار نگرفته 
است، گفت: سالانه ۳۹0 هزار مرگ و مير داريم و قرار نيست كه درباره 
همه آنها توضيح دهيم. در حال حاضر حوزه س��لامت مردم مشكلات 

زيادي دارد. 
به گزارش »فارس«، وي تصريح كرد: اكنون هم يكي از بيماران فوت و 
ادعا شده كه مورد پذيرش قرار نگرفته است. اگر واقعاً اين اتفاق افتاده، 
قانون وجود دارد و حتماً بايد شكايت كنند. اما نبايد به حاشيه ها دامن 

بزنيم و بايد اجازه داد دستگاه هاي اجرايي كارشان را انجام دهند. 
وي افزود: ما هر ب��ار كه جل��وي دوربين مي آيي��م مي خواهيم اخبار 
اميدواركننده به م��ردم بدهيم نه اينكه م��ردم را نااميد كنيم. اگر هم 
تخلفي رخ داده بايد به پزش��كي قانوني، نظام پزش��كي و قوه قضائيه 

مراجعه و حتماً پيگيري كنيد. 
وزير بهداشت در پاسخ به س��ؤال ديگري درباره ميزان مصرف دارو در 
كشور  گفت: مصرف ما در مقايسه با ديگر كش��ورها بالا نيست، اما در 
مقايسه با اس��تانداردها قضيه فرق مي كند. در اين زمينه دستگاه هاي 
نظارتي ما بايد دقيق عمل كنند و بيمه ها خريدهايشان راهبردي باشد 

و با اين كارها ميزان مصرف دارو كاهش مي يابد. 
هاشمي گفت: اكنون در بسياري از خانه ها مي بينيم كه اقلام دارويي 
انبار شده و اين موضوع نشان مي دهد كه تجويز و مصرف دارو منطقي 

نيست. 
گفتني اس��ت »نفيس��ه« دختر 2۷ س��اله مبتلا به بيماري »اي بي« 

سه شنبه به دليل وضعيت نامناسب جسماني فوت شد. 

  معاون مركز فناوري اطلاعات سازمان اوقاف گفت: كاربران و عامه مردم 
با نصب »اپليكيشن خدمات غيرحضوري اوقاف« مي توانند با جست وجوي 
امامزاده مورد نظر، نذور خود را از طريق همين سامانه به حساب امامزاده و 

بقعه متبركه موردنظر پرداخت كنند. 
  جانشين سازمان وظيفه عمومي ناجا با بيان اينكه مقررات تردد ايرانيان 
مقيم خارج از كشور تا پايان سال 1۴00 تمديد شد، گفت: مشمولان ايراني 
مقيم خارج از كشور با بيش از هشت س��ال غيبت تنها تا پايان سال جاري 

مهلت تردد و تعيين تكليف وضعيت خدمتي خواهند داشت. 
  مدير كل ام��ور اتباع و مهاجران خارجي وزارت كش��ور اع��لام كرد: با 
فرمان رهبر معظم انقلاب در سال هاي 201۵ و 2016 افزون بر 80 هزار 
تن از دانش آموزان و فرزندان اتباع خارجي غيرمجاز در ايران زير پوشش 

آموزش قرار گرفتند. 
  نظام جديد آموزشي حوزه علوم اس��لامي در دو مرحله يك ساله و سه 
ساله تدوين شده و از مهرماه سال جاري به صورت رسمي در تمامي مراكز 

حوزه در دانشگاه هاي سراسر كشور اجرا مي شود. 
  رئيس سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي از ورود دو عنوان كتاب 
جديد براي اولين بار به مدارس خبر داد و گفت: امس��ال دو كتاب جديد 
»انسان و محيط زيست« و »تحليل رويكرد فرهنگي« در پايه يازدهم براي 

اولين بار وارد گردونه آموزشي مي شوند. 
  ته سيگارهاي رها ش��ده در طبيعت نه تنها سلامت انسان بلكه زندگي 
موجودات زنده ديگر را به خطر مي اندازد. يك كارشناس مسئول پسماند 
اداره كل محيط زيس��ت اس��تان تهران تأكيد كرد: فارغ از زيان استعمال 
سيگار براي سلامت انسان و تأثير آن بر آلودگي هوا، رها كردن فيلتر اين 
ماده دخاني در طبيعت مشكلاتي جدي براي محيط زيست از جمله خاك، 

گياهان و جانوران به وجود مي آورد. 
  رئيس شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه مشكلات بيان شده در 

خصوص خط ۷ مترو تهران، چك ليست پيش از بهره برداري مترو بود. 
  وزير علوم، تحقيقات و فناوري از ابلاغ دستورالعمل پذيرش دانشجوي 

خارجي توسط استادان ممتاز خبر داد. 
  برگزاري اردوهاي زيارتي و آموزش��ي تربيتي ب��راي مددجويان تحت 

حمايت در سال ۹۵ نسبت به سال ۹۴ رشد 2/۵ برابري داشته است. 
  متقاضيان جذب هيئت علمي كه داراي ش��رايط لازم بوده ولي توسط 
دانشگاه ها پذيرش نشده اند درخواست خود را در فرم سايت دبيرخانه هيئت 

عالي جذب ثبت كنند تا مجدد تقاضاي آنها بررسي شود. 
  فوق تخصص بيماري هاي كليه و پرفشاري خون با اشاره به اينكه پيوند، 
مهم  ترين و بهترين درمان نارس��ايي كليه در بيماران ديابتي است، گفت: 
اين بيماران اگر مشكلاتي مانند بيماري هاي قلبي و عروقي نداشته باشند، 

پيوند كليه برايشان قابل اجراست. 

نيره ساري
  گزارش  2

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

   توييت فرشاد مهدي پور، سردبير روزنامه صبح نو از جلسه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي:

در جلسه شوراي انقلاب فرهنگي، به طور ناگهاني دبير شوراي فرهنگ 
عمومي به پيشنهاد دولت تغيير كرد؛ آن هم يه ماه قبل از تعيين تكليف 

وزير ارشاد. 
      

   خاطره عزت الله ضرغامي در كنار حجت الاس�لام قرائتي و 
مخبر دزفولي: 

اوايل هفته جاري به ط��ور تصادفي در يكي از نهاد ها ب��ا آقاي قرائتي 
برخورد كرديم. يقه  من و دكتر مخبر را گرفت و گفت حتماً بايد نكات 
مهمي را به شما تذكر دهم. جايي براي نشس��تن نبود. همان جا روي 
چمن ها نشست و گفت كفش ها و جوراب هايتان را هم درآوريد و راحت 

به حرف هايم گوش كنيد! 
 به شوخي مي گفت حالا جزو پا برهنه ها هستيم !

مثل هميشه حرف هاي شيرين و سازنده زد و از دغدغه هايش در مورد 
هدر رفتن ظرفيت هاي عظيم كش��ور و ضرورت تح��ول بنيادين و نه 

شعاري در دستگاه هاي تبليغي به ويژه در سازمان روحانيت گفت. 
معتقد بود كه حوزه هاي علميه در كادرس��ازي و تربيت طلاب فاضل 
و دردمند و آش��نا با نيازهاي واقعي و روزمره مردم و به ويژه روش هاي 
روانشناس��انه براي تربي��ت ديني اقش��ار مختلف دچار ك��م كاري و 

عقب ماندگي هستند. 
خوشبختانه پس از گذراندن يك كسالت طولاني حالش خوب بود و با 
طنزهاي دسته اول منشوري و غيرمنشوري! حال ما را هم خوب كرد. 

      
    واكنش تتلو به صحبت هاي ديروز حجت الاس�لام رئيسي 

درباره او:
همين كه ايش��ان راجع به من حرف مي زنند، برايم افتخار اس��ت چه 

برسد به تعريف.
آقاي رئيسي گفته بود تتلو توبه كرده و انتش��ار عكس هاي پيشين او 

اخلاقي نيست. 
      

    توييت حسام الدين آشنا درباره مطالبات از دولت: 
با مسئولان س��تاد جوانان ديدار كردم. مطالبات آنان پاسخگو كردن 
دولت، مشاركت جوانان در سياستگذاري و تغيير نسلي مديران اجرايي 

در دولت است. 
      

    سيد مصطفي آقا مير س�ليم، كانديداي دوازدهمين دوره 
انتخابات رياست جمهوري در صفحه توييتر خود نوشت:

قانون دسترسي آزاد به اطلاعات در سال 88 رسماً ابلاغ شد،  اما در عمل 
اجرا نشد و اجراي آن از جمله وعده هاي انتخاباتي اخير رئيس جمهور 

محترم بود.  

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

 بازنشستگي ۱۵۰۰آموزگار در تهران 
و اختصاص تنها ۲۵۰سهميه براي جايگزيني

مدي�ر كل آم�وزش و پ�رورش ش�هر ته�ران گف�ت: امس�ال 
ه�زار و500 آم�وزگار در آم�وزش و پ�رورش ش�هر ته�ران 
داده ان�د.  250 س�هميه  تنه�ا  ك�ه  مي ش�وند  بازنشس�ته 
عباس علي باقري، مدير كل آموزش و پرورش شهر تهران در نشستي با 
رسانه ها اظهار داشت: معلماني كه در دانشگاه فرهنگيان فارغ التحصيل 
مي شوند، جوابگوي نياز شهر تهران نيستند؛ چراكه امسال ۴ هزار نفر در 
شهر تهران بازنشسته مي شوند، اما فقط 2۵0 نفر از دانشگاه فرهنگيان 
به عنوان معلم به شهر تهران وارد مي شوند. همچنين با استقرار ساختار 
6. ۳. ۳ در نظام آموزش و پرورش كشور از شش ساله شدن دوره ابتدايي 
به يك باره يك پنجم به حجم دانش آموزان اين دوره اضافه ش��د و در 
پايتخت حداقل به 8 هزار آموزگار نياز پيدا كرده ايم و از آن س��ال تا به 
امروز دوره ابتدايي شهر تهران دچار مشكل است به گونه اي كه تعداد 
آموزگاران ته��ران اندك اس��ت.  باقري اف��زود: پيش بيني مي كنيم 
امسال هزار و ۵00 آموزگار در شهر تهران بازنشسته شوند و دانشگاه 
فرهنگيان نيز 2۵0 نيرو به ما اختصاص دهد بنابراين بايد كس��ري 
خود را از راه هاي ديگر تأمين كنيم تا كلاس هاي درس خالي نمانند 
و يكي از روش ها ادامه فعاليت فرهنگيان بازنشسته است، به گونه اي 
كه از آموزگاران و نيروهاي مرد به شهر تهران با مدرك ليسانس بعد 
از ۳0 سال فعاليت با مدرك فوق ليسانس و دكتري بعد از ۳۵ سال 
مي توانند ادامه خدمت دهند.   وي تأكيد كرد: در س��ال هاي گذشته 
دبيران م��ازاد زن را به عنوان آموزگار جذب كردي��م و هم اكنون دبير 
مازاد زن نداريم و بحث معلمان مازاد در شهر تهران منتفي شده است.  
مدير كل آموزش و پرورش شهر تهران در ادامه سخنان خود در رابطه با 
فضاهاي آموزشي پايتخت عنوان كرد: در بحث فضاهاي آموزشي تهران 
نياز به يك مديريت بين بخشي داريم به گونه اي كه شهرداري نيز بايد با 
ما همراهي كند؛ چراكه هم اكنون ميزان دقيق فضاي آموزشي موجود 

در شهر تهران را به صورت رسمي نداريم.

علی جورابچی


